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 بررسی لایحه بودجه 
آموزش و پرورش

آرمان ملی: اعضای کمیسیون آمــوزش، 
تحقیقات و فناوری مجلس از روزهای دیروز تا سه 
شنبه نشست تخصصی دارند و لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
را مورد بررسی و ارزیابی قرار می دهند. رسیدگی 
به جداول، ردیف ها و پیشنهادات الحاقی لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور با حضور نمایندگان 
پیشنهاد دهنده و کارشناسان سازمان برنامه و 
بودجه، دیوان محاسبات و مرکز پژوهش ها، به 
همراه جمع بندی نهایی مصوبه کمیسیون، انجام 

خواهد شد. 

افزایش آلودگی هوای کلانشهرها
آرمان ملی: رئــیس مرکز ملی پـیش بینی و 
مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا ضمن اشاره 
به وزش باد و وقوع رگبار و بارش های پراکنده در 
برخی نقاط کشور از افزایش غلظت آلاینده ها در 
شهرهای صنعتی و پرجمعیت واقع در نیمه شمالی 
کشور خبر داد. صادق ضیاییان افزود: ازاواخر 
وقت و طی روز دوشنبه )۶دی ماه( در استان های 
هرمزگان، ارتفاعات کرمان و جنوب سیستان و 
بلوچستان ابرناکی، رگبار پراکنده گاهی رعد وبرق 

و وزش باد شدید پیش بینی می شود. 

اگر زلزله بیاید، تهران چه می شود؟  
آرمان ملی: رئیس شورای شهر تهران ضمن 
هشدار بر عدم آمادگی شهر تهران در برابر زمین 
لرزه، گفت: با وقوع زلزله در تهران مشخص نیست 
که چه اتفاقی در شهر رخ خواهد داد. مهدی 
چمران با اشاره بر سالروز زلزله بم گفت: سال 
۸۲ زلزله بم در کشور رخ داد. باید هرچه بیشتر 
در مقاوم سازی شهرها و روستاها بکوشیم چراکه 
زلزله با کسی شوخی ندارد و خرابی های زیادی به 
بار می آورد. به ویژه باید زلزله در تهران را جدی 
بگیریم، چراکه چندین گسل مهم در تهران داریم 
که متأسفانه بر روی این گسل ها نیز ساختمان های 
بلند مرتبه ساخته شده است و این ساختمان ها 

توان مقابله با زلزله در تهران را ندارند. 

 ادبیات زبان های محلی 
در کتب درسی 

ایلنا: رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی 
آموزشی وزارت آموزش و پرورش، از ورود طرح 
تدریس »ادبیات زبان های قومی و محلی« به کتب 
درسی خبر داد. حسن ملکی درخصوص جزئیات 
ورود طرح تدریس ادبیات زبان های قومی و محلی 
که به تازگی راهی صحن علنی مجلس شده است، 
اظهار کرد: طبق اصل ۱۵ قانون اساسی، زبان های 
اقوام مختلف نباید در کتب درسی وارد شود؛ طبق 
تأکید این ماده قانون اساسی، زبان آموزش، »زبان 
فارسی« است. آنچه مورد تأکید مجلس است، 
»ادبیات زبان های قومی و محلی« است که باید 
وارد کتب درسی شود که بخش قابل توجهی از 
این موضوع از طریق کتاب های استان شناسی و 
زبان و ادبیات فارسی دوره متوسطه وارد کتب 

درسی شده است. 

میزان نرخ باروری پایین در سال 99 
آرمان ملی: میزان باروری کل کشور از ۲. ۱ 
فرزند در سال ۹۶ که می توان آن را باروری در 
سطح جانشینی درنظر گرفت به ۱. ۷ فرزند در 
سال ۹۹ رسیده است و تهران با میزان باروری ۱. ۳ 
نرخ فرزندآوری بسیار پائینی را دارد. استان هایی 
از جمله کرمانشاه، کردستان، آذربایجان شرقی و 
غربی، فارس، همدان، بوشهر، اردبیل، کهگیلویه و 
بویراحمد، زنجان، قم، کرمان، لرستان، چهارمحال 
و بختیاری، هرمزگان، گلستان، خراسان رضوی و 
شمالی باروری پایین و کمتر از سطح جانشینی 

داشته اند.

امتحانات غیرحضوری نداریم
آرمان ملی: وزارت آموزش و پرورش بار دیگر 
بر حضوری بودن امتحانات تأکید کرد. خسرو 
ساکی، رئیس مرکز سنجــش وزارت آموزش 
و پرورش افزود: امتحانات غیر نهایی پایه های 
هفتم تا دوازدهم نیز به صورت حضوری برگزار 
می شود، برنامه امتحانات توسط مدیر مدرسه 
تنظیم و امتحانات باید تا پایان دی ماه برگزار شود. 
ارزشیابی تحصیلی تابع چگونگی فعالیت مدارس 
است و از اول آذر تمام مدارس حضوری هستند 
بنابراین امتحانات نوبت اول حضوری است اما 
اگر مدرسه ای به لحاظ شیوع کرونا به موقعیت 
قرمز رسید پس از بررسی آموزش و پرورش مجوز 
امتحانات غیرحضوری را دریافت می کند، تاکنون 

هیچ مدرسه ای شرایط قرمز پیدا نکرده است. 

7. 5 میلیون بی سواد داریم! 
ایسنا: رئیس سازمــان نهضت سواد آموزی 
به تشریح وضعیت سواد آموزی در کشور پرداخت 
و گفت: متأسفانه هنوز جامعــه ما با حدود ۷. ۵ 
میلیون بی سواد روبه روست. شاپور محمدزاده 
افزود: با اجرای طرح بسیج عمومی سوادآموزی 
در سال ۱۳۶۹ و آموزش بیش از ۴. ۱ میلیون 
نفر بی سواد مطلق در طول یک دهــه، در سال 
۱۳۷۵ نرخ باسوادی در ایــران به ۷۹. ۵درصد 
در  افزایش  این  افزایش(.  ۱۸درصد  رسید)
سرشماری ۱۳۸۵، ۹۰ و ۱۳۹۵ به ترتــیب به ۸۴. 
۶درصد، ۸۴. ۸درصد و ۸۷. ۶ درصد ادامه پیدا کرد 
و در برآوردسال ۱۴۰۰ این رقم به ۹۰. ۵ درصد 
افزایش یافته است. اما متأسفانه هنوز جامعه ما با 

حدود ۷. ۵ میلیون بی سواد روبه روست. 

هرچند مسئولان به هوشمندسازی عوامل مختلف، در 
قالب شهرهای هوشمند، باور دارند، ولی ظاهرا این امر فقط 
روی کاغذ یا در حد حرف است و باعث پدیده جدید در 
تصادفات ریلی و مترویی شده است. بر کسی پوشیده نیست 
که کنترل قطارهای مترو تحت نظارت هوشمند صورت 
می گیرد، اما حادثه چند وقت اخیر نشان داد که در کشور ما 
هنوز سیستم ترافیکی ما به شکل هوشمند عمل نمی کند، 
پس کنترل و ارزیابی بر روی آن وجود ندارد که بتواند بر 
اساس ارزیابی، خروجی های مطلوبی در سیستم ترافیک 
ریلی شهری داشته باشد. به خصوص که در سیتسم ریلی 
که یک راننده قطار، جی پی اس یا ATP  را خاموش می کند، 
هیچ هشداری به مرکز کنترل ارسال نمی شود که دلیل 
این کار چیست و چرا این فرد سیستم را از حالت هوشمند 
خارج کرده و کنترل قطار را در دست گرفته است. همه این 
معضلات از گذشته وجود داشته تا اینکه با حادثه اخیر عیان 
شد. متاسفانه مرکز مدیریت هشدار که در سیستم هوشمند 
ترافیک شهری باید در شهرهای هوشمند وجود داشته 
باشد، وجود ندارد. یکی از شاخص ها این است که اگر یک 
قطار سیستم های خود را خاموش کرد، یک پیام هشدار به 
مرکز اصلی کنترل ارسال می شود که راننده این سیستم را 
خاموش کرده و دلیل این اتفاق چیست؟  که متاسفانه در 
حادثه اخیر متروی تهران- کرج این امر رخ نداد و باعث بروز 
حادثه شد. ما اگر یک سیستم هشدار مرکزی در سیستم 
ریلی، جاده ای و هوایی داشته باشیم، دیگر نیازی به نرم 
افزارهایی مثل ویز، بلد، نشان و... نیست، پس با این اتفاق 
ضرورت یک سیستم آلارم )هشدار( مرکزی در سیستم 
حمل و نقل هوشمند به خوبی احساس شد. نکته دیگر 
این است که دیتاهایی که از سیستم های محلی و کشوری 
جمع آوری می شوند، وابسته به یک مرکز داده نباید باشند، 
  ATP به عنوان مثال وقتی یک راننده مترو وقتی سیستم
قطار را خاموش می کند، دیتای آن باید به ایستگاه هایی که 
از آنها عبور می کند، ارسال  شود که این قطار به این شکل 
و به صورت دستی در حال حرکت است و امکان حادثه 
وجود دارد. این اطلاع رسانی، آسان ترین سیستم عملیاتی 
برای انجام امور ریلی است و مانند سیستم ترافیک شهری 
نیست که دیتاها و هشدارهای زیادی در لحظه ارسال 
گردد و آنالیز و تحلیل آن دشوار و زمانبر باشد، ولی ما در 
این امر آسان و معمول که در سراسر دنیا وجود دارد، هنوز 
در روش های جمع آوری دیتا و اطلاعات در سیستم ریلی 
کشور مشکل و ضعف اساسی داریم. تا زمانی که ما همچنین 
مشکلاتی در سطح کلانشهرهایی همچون پایتخت ایران 
با ۱۳ میلیون جمعیت داریم، باید شاهد حوادث اینچنینی 
باشیم، که هم زیان مالی و هم زیان جانی زیادی دارد و 
ممکن است خسارت آن بیش از حد تصور باشد. لذا لزوم 
اینکه یک تمرکز برای این امر ایجاد و توسط یک سیستم 
جامع انجام شود، بارها به آن تاکید داشته ام، ولی متاسفانه 
تا زمان بروز حوادث کسی به آنها توجه ای ندارد و پس از 
مدتی به فراموشی سپرده می شود و راه حل خاصی برای آن 
وجود ندارد. به هر حال این گونه حوادث زنگ خطری برای 
مجموعه های شهری مانند شهرداری ها است که امنیت 

مسافران و قطارها را با کنترل بهتر تامین نمایند.

 تبعات بی توجهی به 
هوشمندسازی مترو!   

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
حساب یارانه 

چرا باید حساب یارانه و بسته های معیشتی کل اعضای 
خانوار به خاطر قسط های وام سرپرست خانوار مسدود 
شود، با توجه به مشکلات اقتصادی که وجود دارد الان ما 

باید چکار کنیم؟ 
کمالی از تهران 

درخواست 
تقاضا داریم براي ریشــه کن کردن موش ها فکر اساسي 
صورت گیرد. افزایش بیـــش از حد موش ها درتهران، 
مخصوصا در مناطق جنوب شهر باعث آزار شهروندان و 

مریضی می شود. 
یک شهروند از تهران 

سهام عدالت
چرا سهام عدالت غیر قابل فروش شده است و مسئولان 
اقدامی برای متقاضیانی که این سهام ها را را می خواهند به 
فروش برسانند نمی کنند، اگر نشود این سهام را فروخت 

پس این سهام به چه درد مردم می خورد. 
یک شهروند از تهران 

نصب روشنایی و سرعت گیر
از روستای سیاه اسطلخ )لولمان(در نزدیکی صومعه سرا 
تماس می گیرم. جاده این روستا که به سمت لولمان می رود 
هیچ گونه روشنایی ندارد و در شب تصادف های زیادی 
می شود. این جاده سرعت گیری ندارد و تمام خانه های 
اطراف آن در نزدیکی جاده هستند و اکثر تصادفاتی که 
در این جاده اتفاق می افتاد به علت نداشتن سرعت گیر و 
سرعت بالای ماشین ها و موتور ها است و تصادفات جانی 
بسیاری در پی داشته است، نصب سرعت گیر استاندارد 
حداقل بر سر هر کوچه در این جاده یک ضرورت است. 
از مسئولان این شهرستان تقاضا داریم که برای نصب 
سرعت گیر و روشنایی این جاده دستورات لازم را اتخاذ 
فرمایند تا کمی از مشکلات اهالی این روستا کاسته شود. 
جمعی از اهالی روستا

  فرزاد فلاحیان 
مدیر حوزه کسب و کار  

یـادداشــت

 این کشورها استفاده از سموم پرخطر و 
باقی ماندن آنها در محصول نهایی را که برای 
سلامت انسان خطرناک است به عنوان دلیل 
ممنوعیت واردات محصولات کشاورزی ایران 
عنوان کرده اند. سال هاست که استفاده بیش از 
اندازه از سموم و آفت کش ها و حتی استفاده 
از فاضلاب برای زمین های کشاورزی، امنیت 
غذایی ایران را تهدید می کند. موضوعی که به 
اعتقاد کارشناسان بهداشتی موجب افزایش 
سرطان می شود. اما نگرانی ها از زمانی آغاز شد 
که بسیاری از کارشناسان، به توزیع داخلی این 
محصولات در کشور هشدار دادند. در این شرایط  
یک فعال حوزه کشاورزی با اشاره به برگشت 
خوردن محصولات کشاورزی صادراتی ایران 
از کشورهای مختلف،  گفته است:»معمولا این 
محصولات کشاورزی در داخل کشور مصرف 
می شوند«. حیدر ساکن برجی، رئیس اتحادیـه 
بارفروشان مشهد نیز به تجــارت نیوز گفتـــه 
است: »ماجراهای اخیر حوزه صادرات فعلا کل 
محصولات کشاورزی زیر سوال رفته و مسئولان 
باید در زمینه واردات سم دقت می کردند.« از 
سوی دیگر محمدرحیم نیازی، عضو هیات مدیره 
انجمن ملی سیب زمینی، روز یکشنبه با اشاره به 
»تقلب« در تولید و کیفیت سموم چینی گفته 
است که »مافیای اقتصادی برای متوقف کردن 
صادرات غیرنفتی و بی اعتبار کردن محصولات 
داخلی برنامه ریزی کرده اند.« اما در این شرایط 
رئیس انجمن واردکنندگان سم و کود اخیرا اعلام 
کرده بود که »۲۳ درصد از سموم مصرف شده 
در کشور که بیشتر آن از چین وارد می شود، 

پرخطر است.« 
   دلایل برگشت خوردن محصولات 

 این اخبار هر روز هم امنیت روانی و هم امنیت 
غذایی مــردم را تحت الشعاع قرار می دهد. برای 
بررسی بیشتر این موضوع عضو هیات علمی 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی به 
»آرمان ملی« می گوید: »زمانی که یک محصول 
خوراکی از کشور مقصد دیپورت و بازگردانده 
می شود، فقط بر اثر باقی مانده سموم و استفاده 
از فلزات سنگین در آن محصول نیست، در برخی 
از مواقع این برگشت خوردن به آن دلیل است که 
یکسری آفات و بیماری های گیاهی قرنطینه  ای 
که در کشور مقصــد ممکن است وجود داشته 

باشد، دلیل این اتفاق باشد، هر چند که در کشور 
ما گواهی بهداشت برای محصولات صادراتی 
صادر می شود، اما هر کاری یک درصدی از خطا 
دارد و ممکن است یکی از این آفات و بیماری ها 
گیاهی به کشور مقصد برود و برای اینکه برای 
آنها خسارت اقتصادی در سیستم های تولید 
گیاهی یا جنگلی به وجود نیاید، محصول ایرانی 
را برگشت می زنند.«   مسعود لطیفیان در ادامه 
گفته هایش به فرضیه دوم اشاره دارد و می افزاید: 
»باقی مانده مواد شیمیایی مصرفی یا فلزات 
سنگینی که در سموم شیمایی وجود دارد، خارج 
از استانداردهای کشور مقصد باشد و همین امر 

باعث بازگرداندن محصولات می شود.« 
   استفاده از سموم بی کیفیت چینی 

 اما در روزهای گذشته، صحبت هایی در 
رابطه با استفاده از سموم بی کیفیت چینی در 
محصولات ایرانی به وجود آمده است و این 
کارشناس موضوع مذکور را رد می کند و معتقد 
است: »اصلا این موضوع صحت ندارد و این امر 
شایعات فضای مجازی و برخی از کارشناسانی 
است که به دلایل خاص مطرح می کنند. سمومی 
که وارد کشور می شود در مراحل مختلف تحت 
کنترل کیفیت قرار می گیرد. یعنی در ابتدا 
کیفیت سنجی می شوند و اگر خارج از کیفیت  
و استانداردهای اروپا یا FAO باشد، اصلا 
وارد کشور نمی شود. ما منکر این نیستیم که 
شرکت های بزرگ جهانی به دلیل تحریم ها، به ما 
محصول نمی دهند و ما مجبوریم که از کشورهای 
هند و چین و... سموم گیاهی بخریم، اما این امر 
دلیل نمی شود، که استانداردهای کیفیت سموم 
را نادیده بگیریم. تفاوت اینجاست که برخی از 
سموم که در محصولات ما استفاده می شود، 
در کشور مقصد مانند روسیه یا ترکمنستان و...، 
ثبت نشده یا اینکه حد مجاز سختگیرانه ای در 
استفاده از سموم داشته باشند. البته این ملاک 
نیست که ما استانداردهای تولید و امنیت غذایی 
را رعایت نکنیم، برخی از مواقع نیز ممکن است با 
سهل انگاری مسئولان و کشاورزان این اتفاق رخ 
بدهد، به هر حال وقتی یک محصول باز می گردد 
اگر ناشی از بقایای سموم و فلزات سنگین در 
آن باشد، قاعدتا باید در کشور ما آزمایش روی 
آنها صورت بگیرد و اگر با استانداردهای کشور 
 ،FAO خودمان و استانداردهای جهانی و

مطابقت یا از حد مجاز بالاتر باشد و برای مردم 
خطر آفرین شود، باید نابود گردد، اما در غیر 
این صورت مشکلی ایجاد نمی کند و مانند 
بقیه محصولات غذایی داخلی مصرف می شود. 
متاسفانه در شبکه های مجازی اینقدر به این 
امر دامن زده شده، که حساسیت های زیادی 
به وجود آورده است. بیش از ۹۰ درصد آفت 
کش هایی که در کشور ما وجود دارد، جز سموم 
کم خطر هستند و استانداردهای آن رعایت 
می شود. مسعود لطیفیان در ادامه گفته هایش 
تصریح می کند:  معاونت غذا و داروی وزارت 
بهداشت، مسئولیت سلامت غذا و محصولات 
کشاورزی را مطابق با استانداردها برعهده 
دارد، هرچند که ۹ دستگاه مختلف در کشور 
در رابطه با سلامت غذا مرتبط هستند. به نظر من 
سلامت غذا که در دنیا به یک موضوع مهم تبدیل 
شده، باید درایران دارای یک سازمان مستقل و 
فرادستگاهی باشد و وظیفه صفر تا ۱۰۰ سلامت 
و بهداشت غذا و چارت محصولات صادراتی را 
برعهده بگیرد و نظارت کامل به امنیت غذایی 

داشته باشد. 
   سرطان زایی محصولات صحت دارد؟

 اما مردم واکنش های بسیاری به این برگشت 
خوردن محصولات کشاوری داشته اند. به عنوان 
مثال یکی از توئیت هایی که خبرنگاران منتشر 
کرده اند، بدین شکل است: »مسئولان بگویند 
برای کاهش بار روانی جامعه، محصولاتی 
که برگشت خورده را کجا نابود کرده یا چه 
برنامه ای برای آن دارند؟« در پاسخ به این اظهار 
نظرها،   عضو هیات علمی سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشاورزی خاطر نشان می کند: 
مسئولان وزارت بهداشت باید در این رابطه 
شفاف سازی کنند که آیا این محصولات متناسب 
با استانداردهای کشور ما هست یا نیست. اگر 
استاندارد باشد، مشکلی در توزیع آن وجود 
ندارد، ولی اگر نیست باید نابود شود. آفات  کش ها 
و استفاده از فلزات سنگین در سموم، دو اثر بروی 
سلامت انسان دارد، یکی اثرات سرطان زایی و 
دوم اثرات در نقص عضو جنین. من اطمینان 
می دهم هیچ کسی نمی خواهد یک مواد خوراکی 
سمی را در کشور توزیع کنند، چون هزینه های 
درمانی سرطان برای دولت بیش از فروش و 

نابودی این محصولات است.

 گزارش »آرمان ملی« از شک و شبهه های برگشت خوردن محصولات صادراتی غذایی:

 افشاي سموم؛ امنیت غذایي در خطر؟
    یک کارشناس در گفت وگو با »آرمان ملی«: تا زمان نتیجه آزمایشات نهایی، سرطان زایی محصولات غذایی مورد تایید نیست 

 آرمان ملی- منیره چگینی: در روزهـــای 
گذشته، موضوع برگشت خورد محصــولات 
غذایی صادراتی، باعث بروز حواشی بسیــاری 
شده و مردم در شبکه های اجتماعی نسبــت 
به خطر آفرین بودن، توزیع این محصولات که 
از کشورهای دیگر به دلیل غیر استانــدارد 
بودن میزان استفاده از سموم کشــاورزی 
و آفت کش ها باز پس فرستاده شده اند، ابراز 
نگرانی می کنند. پس از توقف واردات کیوی از 
سوی هند، فلفل از سوی روسیه، روز شنبه نیز 
خبر ممنوعیت واردات سیب زمینی ایران به دو 
کشور ترکمنستان و ازبکستان منتشر شد و 
همین امر موجب گردید که مردم این خطر را 
احساس کنند که با توزیع این محصولات در بازار 

داخلی، باعث افزایش سرطان در کشور شود. 

خشکسالی، تنش آبی و 
فرونشست زمین 

وزیر کشور و نایب رئیس شورای 
عالی مدیریت بحران کشور در پیامی 
به مناسبت روز ملی ایمنی در برابر 
زلزله گفت: مساله مبتلابه کنونی 
کشور شرایط خشکسالی، تنش آبی 
و پدیده فرونشست است. در متن 
پیام احمد وحیدی وزیر کشور آمده 
است: در کنار حوادث طبیعی متعدد 
که همه ساله در جای جای کشور 
رخ می دهد، مسأله مبتلابه کنونی 
کشور شرایط خشکسالی، تنش 
آبی و پدیده فرونشست می باشد. 
افزایش روزافزون بهره برداری از آب 
های زیرزمینی، می تواند به نشست 
و یا فروریزش سطح زمین منجر شود 
که متاسفانه سرشتی بازگشت ناپذیر 
دارند و به سختی می توان آنها را کند 
و مهار نمود که اصلاح روش های 
مدیریت منابع آب و تغییر روش های 

آبیاری را نیاز دارد.

جاده های ما میعادگاه 
ملک الموت است! 

نماینده آبادان به کشتــه شدن 
۱۰ نفر در تصادف زنجیره ای جاده 
اهواز-خرمشهر اشاره کرد و گفت: 
جاده های آبادان و خرمشهر به 
میعادگاه ملک الموت تبدیل شده 
است و هر ماه شاهد حوادث منجر به 
فوت در این جاده ها هستیم. مجتبی 
محفوظی با اشاره به مشکلات موجود 
در شهر آبادان وضعیت شهرونـــدان 
سـاکن در آبادان و خرمشهـــر را 
همچنان در وضـــع جنگ زدگی 
توصیف کرد و گفت: گویی به زمان 
ما قبل از تاریـــخ بازگشتیم، آیا این 
همه عقب افتادگی و کم برخورداری 
حق این مردم است؟ وی همچنین 
در تذکری به وزیر کشور ازمدیریت 
شهری ضعیف در آبادان انتقاد کرد و 
گفت: »چرا همچنان بر ابقاء مدیریت 
ضعیف اصــرار دارید؟ چــرا با وجود 
دستور مستقیـــم رئیس جمهور و 
معاونش همچنــان با خالقان غائله 
واکسن پاکبان های بی نوا برخوردی 

نشده است؟

آرمان ملی: بالاخره آنچه نباید می شد، به 
وقوع پیوست و افزایش شمار مبتلایان به سویه 
امُیکرون در شهرهای مختلف کشور، نشان از 
چرخش این ویروس در سراسر کشور دارد. حتی 
برخی از کارشناسان نسبت به ویروس »دلتا« که 
در ایران به عنوان ویروس قالب شناخته می شود، 
باعث بروز بیماری روزانه در میان حدود دو هزار 
نفر و مرگ دستکم ۴۰ نفر )بنا به آمار رسمی( 
می شود، هشدار داده اند و از ادغام این دو ویروس 
با نام »دلمیکرون« خبر می دهند. روز گذشته و 
پس از شایعات فضای مجازی، ظاهرا این اتفاقات 
درست بوده و محمد هاشمی، سرپرست مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، با 
اعلام اینکه در روزهای قبل هشت مبتلای دیگر 
در کشور شناسایی شدند گفت: »روز شنبه نیز 
شش بیمار دیگر مبتلا به سویه جدید امُیکرون 
شناسایی شدند که پنج نفر از آنها در هرمزگان 
و یک نفر در بابل هستند. پیش از این هشت 
مورد دیگر شناسایی شده بودند که با شناسایی 
افراد جدید تعداد مبتلایان به این سویه به ۱۴ 
نفر رسید. عبدالرضا فاضل رییس دانشگاه علوم 
پزشکی گلستان، نیز خبر داد که تست سویه 
امُیکرون یک نفر در این استان مثبت شده و 
نمونه برای آزمایش های دقیق تر به تهران ارسال 
شده است. فاطمه نوروزیان، سخنگوی دانشگاه 
علوم پزشکی استان هرمزگان، نیز درباره 
جزییات ابتلای پنج نفر به سویه امُیکرون در 
این استان گفت: »سه مرد و دو زن در محدوده 
سنی ۲۲ تا ۴۴ سال، به این سویه مبتلا هستند. 
چهار نفر ساکن استان هرمزگان هستند و یک 
نفر مسافر از اردبیل است.« این گفته مسئولان 
نشان می دهد که مبتلایان به امُیکرون به ۱۵ نفر 

افزایش یافته است.

  تغییر دستور العمل و خطر موج ششم کرونا 
همزمان اعلام شده است مرزهای زمینــی 
و دریایی بسته شده اما مرزهای هوایی بــه 
استثنای شهروندان ۱۲ کشور باز است.علی اصغر 
شالبافیان، معاون گردشگری وزارت میراث  
فرهنگی، روز گذشته اعلام کرد: ورود گردشگر 
خارجی، به استثنای ۱۲ کشور، فقط از مرز هوایی 
امکان پذیر شده و مرزهای زمینی و دریایی 
همچنان به روی گردشگران بستــه است.« 
بر اساس دستورالعمل قبلی وزارت کشور، از 
روز شنبه ورود مستقیم و غیرمستقیم مسافر 
از هشت کشور آفریقایی و چهار کشور اروپایی 
به مدت ۱۵ روز ممنوع شده بود. هشت کشور 
آفریقایی شامل بوتسوانا، آفریقای جنوبی، نامیبیا، 
زیمبابوه، لسوتو، اسواتینی، موزامبیک و مالاوی و 
چهار کشور اروپایی شامل انگلیس، فرانسه، نروژ 
و دانمارک ذکر شده اند. اما پس از اعتراضات به 
این دستورالعمل، از جمله ابراهیم پورفرج رییس 

جامعه تورگردانان که گفته بود »این مصوبه فقط 
ورود گردشگران خارجی را ممنوع کرده و برای 
دیگر مسافران محدودیتی قائل نشده است«، 
روز یکشنبه ایسنا گزارش داد که با رایزنی وزیر 
میراث فرهنگی و گردشگری با وزیر کشور این 
دستورالعمل تغییر کرده است. روح الله لطیفی، 
سخنگوی گمرک، خبر داده بود که مرزهای 
زمینی ایران در بخش مسافری برای جلوگیری 
از شیوع بیشتر سویه امُیکرون از روز شنبه و تا ۱۵ 
روز آینده بسته خواهد بود. اتباع خارجی هم که در 
حال حاضر در ایران هستند می توانند از مرزهای 
زمینی خارج شوند. مسافران ورودی از کشورهای 
مجاز در بدو ورود با هزینه خودشان باید تست 
کرونا بدهند. اتباع ایرانی که در حال حاضر در 
کشورهای همسایه هستند می توانند با داشتن 
گواهی دو نوبت واکسن، تست منفی پی  سی آر از 
مرزهای زمینی وارد ایران شوند و در هنگام ورود 

باید با هزینه خودشان دوباره تست بدهند.

»آرمان ملی« از وضعیت مرزهای زمینی و هوایی گزارش می کند: 

زنگ خطر پیک ششم با چرخش »امُیکرون« 
   همزمان با افزایش تعداد مبتلایان امُیکرون به ۱۵ نفر، دستور بسته شدن مرزهای هوایی لغو شد

تکذیب خبر حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی دارو

معاون اول رئیس جمهور توجه به 
موضوع سلامت و بهداشت مردم را 
جزو سیاست های راهبردی دولت 
سیزدهم دانست و تاکید کرد: تامین 
و تولید ۹۷ درصد از داروی مورد نیاز 
کشور توسط صنایع داروسازی مایه 
افتخار برای این بخش صنعت کشور 
است و انتظار داریم با حل مشکلات 
و همفکری و همکاری دولت و صنایع 
داروسازی ۳ درصد مابقی نیازهای 
کشور در زمینه دارو به ویژه بیماران 
صعب العلاج در کشور تهیه و تولید 
شود. دولت و وزارت بهداشت در کنار 
صنعت پرافتخار داروسازی است 
تا دارو با قیمت مناسب و بالاترین 
کیفیت در اختیار مردم قرار گیرد. 
محمد مخبر تصریح کرد: قابل قبول 
نیست که با وجود چنین صنعت 
داروسازی قوی و قدیمی در کشور 
مشکلات این چنینی برای برخی 
از بیماران به وجود آید. معاون اول 
رئیس جمهور همچنین در خصوص 
برخی شایعات مطرح شده در زمینه 
حذف ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی به 
بخش دارو تاکید کرد: آزادسازی ارز 
ترجیحی برای بخش دارو نه در کوتاه 
مدت و نه در بلندمدت به هیچ وجه 

در دولت مطرح نیست.


